

ករណីយកិច្ច នៃកំណត់ការចងចាំ



ករណីយកិច្ច នៃកំណត់ការចងចាំ

មានមតិពីរ ប្រទល់គ្នា អំពី ការសម្លាប់មហាជន ដែលបាន ប្រព្រឹត្តិដោយ របបខ្មែរក្រហម នៅទស្សវត្សរ៍ ៧០។ មតិ ទី១ យល់ ឃើញថា អំពើឃាតកម្មនេះ មានតុលាការចម្រុះ ខ្មែរ-អន្តរជាតិ កំពុងរកយុត្តិធម៌ ជូនដល់អ្នករងគ្រោះ។ ហើយ អតីតអ្នក ដឹកនាំសំខាន់ៗ ត្រូវបានតុលាការ កាត់ក្តីដាក់ទោស ហើយ កំពុងបន្តស្រាវជ្រាវ រកបុគ្គល ដែលមានពាក់ព័ន្ធនឹងឃាតកម្ម នោះ។ ម្លោះហើយ យុត្តិធម៌ ត្រូវបានធ្វើរួចហើយ, ដូច្នោះ ជនរង គ្រោះទាំងឡាយ ត្រូវបញ្ចប់ នូវកំហឹងនិង អតីតកាលដ៏ដូរចត់ ហើយនាំគ្នាគិតអំពីអនាគតកាល ដើម្បី ខ្លួនឯងផង និង ប្រជាជាតិផង។ តែ មតិ ទី២ យល់ឃើញថា យុត្តិធម៌ គឺជាការ ចាំបាច់ពិត តែវា មិនគ្រប់គ្រាន់ សំរាប់ ដោះស្រាយ ដោយសីល ធម៌ នូវការសម្លាប់មហាជន ដែលជា ព្រឹត្តិការណ៍ មានទំហំ នៃ មនុស្សជាតិ។ ដូច្នោះ ប្រជាជាតិខ្មែរ ត្រូវមាន ករណីយកិច្ច នៃ កំណត់ការចងចាំបន្ថែម ដើម្បី រំលឹកដល់វិញ្ញាណខ្លួន នៃជនរង គ្រោះ ដែលបានបាត់បង់ជីវិត និង ដាស់សតិសម្បជញ្ញៈ ដល់ ខ្មែរបច្ចុប្បន្ន ទោះបី ជាជនរងគ្រោះក្តី មិនរងគ្រោះក្តី អោយ រវាងលើ អំពើ នៃការសម្លាប់មហាជននោះ កុំអោយ វាអាចនឹង កើតមានម្តងទៀត។ ម្យ៉ាងមួយទៀត ករណីយកិច្ច នៃកំណត់ ការចងចាំ វាជា សតិរសរវើង នៅក្នុងព្រលឹងជាតិខ្មែរ មាន

ករណីយកិច្ច នៃកំណត់ការចងចាំ

សព្វថ្ងៃ គាត់ទាញយកជាប្រយោជន៍ ពីអំពើ ឃាតកម្មមហាជន ពីអតីតកាល ដើម្បី ជៀស ឆ្លោយប្រព្រឹត្តិ អំពើនោះ បានដែរ ឬទេ ? សំនួរនេះ វាពិបាកនឹងឆ្លើយណាស់ បើគ្មាន លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យរូបណីយកម្ម នៃ ជីវិតភាពនយោបាយ ពិតប្រាកដ នៅ ស្រុកខ្មែរ។ ហើយ ការដែលពិបាកនឹងធ្វើ គឺ វាមិនអាចនឹង បញ្ចូលគំនិតនេះ ទៅក្នុងសតិ នៃពួកអ្នកដឹកនាំផ្តាច់ការ បាន ជាដាច់ខាត ក្រៅពី ប្រជាពលរដ្ឋ នាំគ្នាងើបប្រឆាំង ដើម្បី រំលំ របបផ្តាច់ការ។ ការណ៍នេះ វាជា កំណត់ការចងចាំ មានចារនៅ ក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រ នៃមនុស្សជាតិ។ ដូច្នេះ ការលើកយក អំពើព្រៃ ផ្សែងគ្រប់បែបយ៉ាង មកបន្ទោស ពីសំណាក់ពួកអ្នកដឹកនាំសព្វ ថ្ងៃ ដែលសុទ្ធជាអតីតខ្មែរក្រហម មានអតីតកាលមិនច្បាស់ គឺ វាគ្រាន់តែជា ការបញ្ឆោត តន្ត្រី (classique) ដល់ប្រជាពលរដ្ឋ ខ្មែរ ព្រោះ ខ្លឹមសារ នៃរបៀបដឹកនាំសព្វថ្ងៃ និង អង្គការលើ វា គ្មានអ្វីខុសគ្នាឡើយ, គឺ ទុកអ្នកប្រឆាំងខ្លួនជាសត្រូវ ហើយ សត្រូវត្រូវតែស្លាប់, ទុកប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរជាឧបករណ៍ នៃអំណាច ហើយ សេរីភាព នៃពលរដ្ឋ ត្រូវតែលុបចោល, ទុកប្រជាជាតិខ្មែរ ជាទំនិញ ហើយ ទំនិញត្រូវតែលក់ថោកៗ៤ចិន-យួន, ទុកអាជ្ញា ធរ ជាកម្លាំង ហើយ បាតុកម្ម ត្រូវតែកំទេច ដោយកម្លាំង។ ដូច្នេះ សតិ នៃ ថ្ងៃទី ១៧ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧៥ របស់របបដឹកនាំ សព្វថ្ងៃ វាគ្មាន សារជាតិ ជា ករណីយកិច្ច នៃកំណត់ការចងចាំ នោះឡើយ តែផ្ទុយទៅវិញ វាជាកំរូ នៃគោលវិធី នៃការដឹកនាំ។